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آلودگی برنج هندی وارداتی 
مدتی است که فکر مردم را به 

خود مشغول کرده است.
تکلیف هم در این زمینه روشن 
نیست، مقام مسئولی وارد موضوع 
نمی شود تا مردم براساس اظهارنظر 
او بدانند آیا بای��د این نوع برنج را 

مصرف کنند یا خیر.
مردم نمی دانند واردکننده این 
نوع برنج چه کس��انی هستند و آیا 
مورد تایید ناظران بخش س��امت 
کش��ور هس��ت. ولی آنچه مسلم 
است و در گذشته نیز شاهد بوده ایم 
مناف��ع واردکننده یا واردکنندگان 
ظاهرا بر س��امت م��ردم ترجیح 
دارد.  در یک گزارش رس��می که 
سال 1388 منتش��ر شده پس از 
اعام آلودگی برنج ه��ای وارداتی، 
دانش��مندان هن��دی ب��ه آلودگی 
برخی از زمین های کشاورزی هند 
به سرب و آرسنیک اذعان کرده و 
آلودگی برنج های کش��ت شده در 

مناطق مذکور را تایید نمودند.
در همان س��ال )ش��هریورماه 
1388( روزنام��ه کیه��ان بط��ور 
ج��دی وارد بحث برنج های آلوده 
ش��د و با رئیس وق��ت اداره کل 
اس��تاندارد اس��تان تهران در این 
زمین��ه به گفت وگو پرداخت. وی 
ضمن تایید غیر اس��تاندارد بودن 
13 ن��وع برن��ج موج��ود در بازار 
گفت: کارشناس��ان ای��ن اداره با 
جم��ع آوری نمونه های��ی از چند 
نوع برنج خارج��ی وارداتی اقدام 
ب��ه آزمایش در مورد میزان س��م 
نمودند و پ��س از این آزمایش ها 
مشخص شد 13 نوع برنج آلوده به 
سرب، آرسنیک و کادمیوم است.
تدوین قانون حد مجاز 

آرسنیک
به دنبال طرح موضوع آلودگی 
برنج های هندی وارداتی در روزها 
و هفته های اخیر دوباره به س��راغ 
پورهاش��م«  »مه��دی  مهن��دس 
رئیس س��ابق اداره کل استاندارد 
استان تهران رفتیم و با وی درباره 
برنج ه��ای هن��دی ب��ه گفت وگو 

نشستیم.
از وی ابتدا نظرش را از داستان 
برنج های آلوده که چند سالی است 
از آن می گذرد و امروز مجددا مطرح 
شده پرس��یدم که گفت: نظر من 

مهم نیست، نظر دنیا را نگاه کنید. 
ما هنوز به دنبال آن هس��تیم که 
ببینیم آی��ا برنج های هندی آلوده 
بودن��د، در حالی که همه می دانند 
احتم��ال وقوع آلودگی محصولات 
کشاورزی به فلزات سنگین وجود 
دارد. اینک��ه م��ا بخواهی��م وجود 
آلودگی را کتم��ان یا اثبات کنیم 
نمی دانم چه اهمیتی ممکن است 
داش��ته باش��د ولی کاری که من 

آن زمان کردم فقط اطاع رس��انی 
بود قبل از اینکه خس��ارت زیادی 

پرداختم که به فکر باشم.
از او درباره همه ای که می دانند 
محصولات کشاورزی احتمالا آلوده 
به فلزات سنگین باشد چه کسانی 
هس��تند پرس��یدم که در پاس��خ 
گفت: قانون گذاران مانند سازمان 
مس��ئولین  کدکس،  بین الملل��ی 
بهداش��ت و سامت مردم در دنیا 
و ای��ران و حت��ی تولیدکنندگان. 
مهندس پورهاشم در پاسخ به این 
سوال که بازتاب حرکت شما برای 
اثب��ات آلودگ��ی برنج های هندی 
چه ب��ود گفت: در داخل کش��ور، 
من از انجام کارهای ارزشمندتری 
که ممکن ب��ود آورده های ملی و 
بین المللی مناس��بی داشته باشد 
من��ع ش��دم، دیگران ه��م بعد از 
من با جس��ارت کمتری به حوزه 
مس��ئولیت های خود نگاه کردند. 
فک��ر نکنید مس��ئولین نمی دانند 
ک��ه حبوب��ات یک��ی از مهمترین 
محصولات کش��اورزی ب��ه فلزات 
س��نگین آلوده نیس��ت و با توجه 
به این همه مطلب در س��ایت ها و 

رسانه ها از مانده آفت کش ها، کسی 
نمی داند که اهمیت بیماری زایی آن 
چیست، ولی همه می دانند که اگر 
دس��ت در لانه زنبور کنند بدجور 

آسیب می بینند. 
و اما درباره بازتاب جهانی پس 
از پیگیری های آن زمان که داستان 
برنج های آلوده را تعقیب می کردیم 
و با افشاگری های انجام شده برای 
نخس��تین بار حد مجاز آرسنیک 

در س��ازمان بین الملل��ی کدکس 
تدوین ش��د. از پورهاشم پرسیدم 
ظاهرا هنوز موضوع برنج و فلزات 
س��نگین را پیگیری می کنید که 
گفت: فلزات سنگین در برنج من 
را پیگیری می کند و هر از گاهی به 
سراغم می آیند و نمی دانم به جهت 
توبیخ اس��ت یا تشویق و یا کشف 
واقعیت. البته اگر توبیخ باش��د به 
جان می خ��رم، چرا که دعای 70 
میلی��ون نفر در ایران و بس��یاری 
در دنی��ا به جهت ایجاد س��ونامی 
درباره این موضوع توس��ط ایران 
برای س��امتی مردم خوش��حالم 
می کند. اگر تش��ویق باش��د فکر 
می کنم عادلانه نیست زیرا کاری 
که وظیفه ام بوده است انجام شده 
و احتمالا در س��رعت بخشیدن و 
توجه به س��امت مردم و کنترل 

کیفیت قصور داشته ام.
داستان سال 88

پس از افش��ای آلوده بودن 13 
ن��وع برنج وارداتی در ش��هریورماه 
سال 88، مسئولین وزارت بهداشت 
و اس��تاندارد کل به تکاپو افتادند 
و اص��رار داش��تند ک��ه برنج های 

وارداتی آلوده نیست. ولی آزمایشات 
انجام شده توسط استاندارد تهران 
ای��ن موضوع را یعن��ی آلوده بودن 
برنج ه��ای هندی را تایید می کرد. 
از مهندس پورهاش��م در این باره 
پرس��یدم  و او نحوه کار تس��ت را 
توضیح داد و گفت: برای اطمینان 
بیشتر برنج های نمونه و جمع آوری 
شده از بازار را به 4 آزمایشگاه برای 
تست فرستادم. آزمایشگاه سازمان 

انرژی اتمی، آزمایشگاه بین المللی 
 IUI ته��ران، آزمایش��گاه جه��اد 
دانش��گاهی دانشگاه تهران و برای 
یک آزمایشگاه معتبر در آلمان نیز 

ارسال کردم.
جواب همه آزمایشگاهها مثبت 
بود و وجود سهم ارسنیک را تایید 
کردن��د. و بنده نیز طب��ق ماده 4 
قانون اس��تاندارد که تصریح دارد 
اینگونه م��وارد باید اعام عمومی 
شود آنرا رسانه ای کردم. پس از آن 

عکس العمل ها شروع شد. 
مدی��رکل وقت غ��ذا و داروی 
وزارت بهداش��ت اعام کرد ما نیز 
برنج ها را تست می کنیم. در کمتر 
از 48 س��اعت وزیر وقت بهداشت 
در مصاحبه ای اعام کرد آزمایشات 
ما نش��ان می دهد برنج ما آلودگی 
ندارد، در حالیکه آزمایش��ات ما 6 
روز ت��ا یک هفته بطول انجامید تا 
نتایج مشخص شد ولی آنها ظرف 
48 ساعت نتیجه گیری کرده بودند. 
مهندس پورهاشم در پاسخ به این 
س��وال که کمیس��یون کشاورزی 
مجلس نیز در آن زمان به موضوع 
ورود کرد، نتیجه چه شد گفت: در 

جلسه ای که با حضور نمایندگان و 
معاونین وزارت جهاد کش��اورزی، 
بهداش��ت، بازرگان��ی، گم��رک و 
رئیس موسس��ه استاندارد داشتیم 
موض��وع بحث ش��د و در س��وابق 
کمیس��یون موجود اس��ت. رئیس 
محترم کمیسیون کشاورزی از وزیر 
محترم وقت بهداش��ت پرسید آیا 
برنج ها را تست کرده اید ایشان در 
پاسخ گفت:« خیر، تست نکرده ایم. 
در نهای��ت مقرر ش��د نمونه گیری 
انجام شود و در آزمایشگاه دانشکده 
علوم دانش��گاه تهران تست انجام 
گیرد و نتیجه به کمیسیون اعام 
ش��ود که متاسفانه عما این اتفاق 
نیفتاد. بالاخره مقرر شد با حضور 
نماینده استاندارد تهران تست در 
آزمایش��گاه وزارت بهداشت انجام 
ش��ود که نماینده استاندارد تهران 
تست وزارت بهداشت را تایید نکرد 
و موضوع را به رئیس استاندارد کل 

بصورت مکتوب گزارش کرد. 
نماینده در گزارش خود نوشت: 
اینجانب بر حسب وظیفه انسانی، 
وجدان��ی و علمی، مراح��ل انجام 
آزمایش و اخت��اف نظرها را ارایه 

می نمایم.
روش  در  تنه��ا  اخت��اف 
آماده سازی نیست بلکه روش های 
دستگاهی نیز که خوانش اعداد با 
آن صورت می گیرد از نظر اینجانب 
که سالهاست سابقه کار دستگاهی 
دارم با خطای زیادی همراه اس��ت 
و در حدی اس��ت که ب��ا توجه به 
رقیق ب��ودن محلول ها می تواند به 
پاس��خ کاما نادرست منجر شود. 
در خاتمه با کمال احترام به مدیران 
و کارشناسان اداره آزمایشگاههای 
معاونت غذا و دارو )وزارت بهداشت( 
با توجه به تفاوت جدی روش ها در 
کلیه مراحل آزمون اعام می دارد 

نتای��ج بدس��ت آمده م��ورد تایید 
اینجانب نمی باشد.

مجلس بررسی می کند
س��ال 88 با مداخله مجلس و 
تکرار آزمایش ها، آلودگی درصدی 
از برنج ه��ای واردات��ی بخص��وص 
برنج هن��دی محرز و اعام ش��د. 
مطالبه مردم به منزله هش��داری 
ب��رای وارد کنن��دگان رس��می و 
غیررس��می موجب ش��د تا دقت 
بیش��تری در انتخ��اب محصولات 
ش��ود، اما متاس��فانه گزارش��های 
منتش��ر ش��ده ماههای اخیر ورود 
گسترده برنج های آلوده نه تنها از 
هندوستان که از برخی کشورهای 
همسایه را نیز نشان می دهد. نتایج 
یک تحقیق از 12 کشور در 4 قاره 

مختلف جهان نشان داد.
محص��ول برنج بن��گادش و 
سریانکا بیشترین سطح کادمیم را 
دارد و فلز سنگینی است که برنامه 
محیط زیست س��ازمان ملل آن را 
یک ماده س��می خوانده و موجب 
سرطان، نارس��ایی کلیوی و دیگر 
بیماری ها می شود. در همین رابطه 
گفت وگویی را با دکتر حسینعلی 
شهریاری عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس ش��ورای اسامی 
انج��ام دادی��م. وی در پاس��خ به 
این س��وال ک��ه آیا مجل��س و به 
خص��وص کمیس��یون بهداش��ت 
موضوع برنج های آلوده را پیگیری 
خواهد کرد گفت: قطعا این هفته 
در کمیس��یون موضوع را به بحث 
خواهیم گذاش��ت و تصمیم گیری 
می شود. وی افزود: نظر همکاران 
در وزارت بهداشت و استاندارد که 
دو س��ازمان مرجع هستند درباره 
برنج های وارداتی را خواهیم گرفت 
و اگر به این نتیجه برسند که آلوده 
است برای واردات تصمیم خواهیم 

گرفت.

گزارش کیهان
 از آلودگی برنج های وارداتی

همزمان با افت شدید قیمت جهانی طلا

قیمت سکه
40 هزار تومان کاهش یافت

همزمان با افت شدید قیمت طلا در بازارهای جهانی، بهای سکه 
نیز در بازار پنج شنبه تهران سقوط کرد.

به گزارش فارس راس ساعت 11/30 ظهر )پنج شنبه( قیمت سکه با 
آغ��از ریزش هر اونس طا در بازارهای جهانی از 1360 دلار و حرکت به 
سمت کانال 1200 دلاری افت شدیدی را تجربه کرد و در همان ساعات 
قیمت سکه بهار آزادی در بازار تهران نیز نزدیک به 40 هزار تومان ریخت.
البته این تنها عامل برای کاهش قیمت طا و سکه در بازار نبود بلکه 
ارزش دلار در برابر ریال نیز تحت تاثیر اخباری مبنی بر لغو تحریم های یک 
بانک ایرانی در دادگاه عالی انگلیس، بدون معطلی 270 تومان کاهش یافت.

بر همین اس��اس، در این روز، دلار آمریکا در بازار غیررس��می 3 هزار 
و 190 توم��ان ارزش گذاری ش��د؛ این کاهش قیم��ت در بین بازیگران و 
س��وداگران بازار این نگرانی را ایج��اد کرد که مبادا بیش از این قیمت ها 

بریزد، بنابراین به هر قیمتی در حال فروش بودند.
براساس این گزارش، شواهد عینی یک خبرنگار از صرافی های چهارراه 
استانبول و میدان فردوسی تهران، حاکی از آن است که دیگر سرمایه گذاری 
در ای��ن بازار برای دلالان س��ودی ندارد و به قول یک��ی از دلالان دوران 
نوسان ها و افزایش هیجانی قیمت ها گذشته است و دیگر نمی توان روی 

این بازار حساب باز کرد.
پیش از این محمدحسن تسلیمی، تحلیل گر بازار سکه و ارز در رابطه با 
وضعیت این بازار گفته بود: دلار و سکه از سبد سرمایه گذاری مردم خارج 

شده است؛ این بازار دیگر برای مردم عادی سود آوری ندارد.

مع�دن  صنع�ت،  وزی�ر 
و تج�ارت از رش�د ح�دود 6 
براب�ری )590 درص�دی( رقم 
سرمایه گذاری های صنعتی در 
دولت های نهم و دهم خبرداد 
و گفت: ای�ن میزان از 16 هزار 
میلیارد تومان در مدت مشابه 
قبل به 110 هزار میلیارد تومان 

در سال گذشته رسید.
مهدی غضنفری در س��خنانی 
میزان سرمایه گذاری های صنعتی 
در سال 91 را 9 هزار میلیارد تومان 
اعام  کرد. وی، تعداد پروانه های 
بهره ب��رداری در دولته��ای هفتم 
و هش��تم را 32 ه��زار رقم عنوان 
ک��رد و گفت: این میزان با رش��د 
70 درصدی به 54 هزار پروانه در 

دولتهای نهم و دهم رسید.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
اظه��ار ک��رد: رق��م پروانه ه��ای 
بهره برداری ش��ده در س��ال 91، 
4 ه��زار فقره بوده اس��ت. وی در 
ادامه با اشاره به رشد 50 درصدی 

وزیر صنعت و تجارت اعلام کرد

رشد 6 برابری سرمایه گذاری صنعتی در کشور
یک کارش�ناس مسکن معتقد است: در پی کاهش قیمت ارز و 

طلا، قیمت مسکن نیز در آینده نه چندان دور شکسته می شود.
محمود جهانی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه در ابتدا باید مجموع 
فضای اقتصادی کشور آرام شود، اظهار کرد: طی روزهای اخیر شاهد آثار 

روانی مثبتی از جمله کاهش نرخ ارز و سکه در اقتصاد کشور بودیم.
وی پیش بینی کرد: معامات مس��کن در ماه های آینده با رونق همراه 
ش��ود و س��رمایه متاثر از نبود اطمینان به آینده و همچنین ناپایداری در 
بورس س��که و طا در بازار از اقتصاد خارج می ش��ود و در این میان بازار 

مسکن رونق می گیرد.
جهانی با بیان اینکه در سه ماه ابتدای سال با رکود نسبی در معامات 
مسکن مواجه بودیم، گفت: شکست قیمت ها و تاثیرات مثبت بر بازار نوید 
روزهای پررونق مسکن است.از سوی دیگر رئیس کانون سراسری انبوه سازان 

از اتمام پروژه 80 هزار واحدی پردیس در سال آینده خبر داد.
ایرج رهبر در گفت وگو با مهر اظهار داشت: این پروژه 80هزار واحدی 
که از اواخر سال گذشته شروع شده است تنها پروژه ای است که در دولت 
فعلی به پایان نمی رسد و احتمال دارد که تا پایان امسال و یا اوایل سال 
آینده تحویل داده شود.وی با بیان اینکه ساخت و ساز در پروژه های مسکن 
مهر با ش��تاب بیش��تری در حال انجام اس��ت، گفت: برای اینکه تا قبل از 
ش��هریور ماه این پروژه ها به افتتاح برس��ند سرعت ساخت و ساز افزایش 
یافته و امیدواریم که تا سه ماه آینده به پایان برسد.رئیس کانون سراسری 
انبوه سازان درباره ساخت مسکن ویژه در دیگر نقاط تهران، افزود: در حال 
حاضر زمین  مناس��بی برای س��اخت و ساز در نظر گرفته نشده است زیرا 
زمین ها در تهران معارض دارند حتی زمین تهرانسر هم معارض داشت و 
ساخت و ساز در بخشی از آن انجام شده است.رهبر تصریح کرد: در ابتدا 
قرار بود که مس��کن ویژه در 4 نقطه ش��هر تهران س��اخته شود اما در هر 
نقطه ای که قصد ساخت و ساز داشتند معارض وجود داشت بنابراین در حال 
حاضر برنامه ای برای ساخت مسکن ویژه در دیگر نقاط تهران مطرح نیست.

یک کارشناس:

قیمت مسکن کاهش می یابد

معاون بازرگانی داخلی وزیر صنعت از تعیین تعرفه 70 درصدی 
برای صادرات سیب زمینی برای کاهش قیمت این محصول در بازار 

داخلی خبر داد.
حس��ن رادمرد در گفت و گو با فارس اظهار داشت: با توجه به افزایش 
قیمت س��یب زمینی در بازار تصمیم گرفته ش��د تا تعرف��ه صادرات این 

محصول افزایش پیدا کند.
وی ب��ا تاکید بر ای��ن که یکی از دلایل افزایش قیمت س��یب زمینی 
صادرات آن به کشورهای همسایه بوده است اظهار داشت: تعرفه صادرات 
س��یب زمینی طی تصمیمی به 70 درصد افزایش پیدا کرد تا قیمت این 

محصول کشاورزی در بازار داخلی متعادل شود.
بنابراین گزارش قیمت هر کیلوگرم سیب زمینی تازه در خرده فروشی های 
سطح شهر تا 2500 تومان نیز رسیده است و در میادین میوه و تره بار نیز 

هر کیلوگرم سیب زمینی 1800 تومان فروخته می شود.
یکی از کش��اورزان اعام کرد که محصول س��یب زمینی روی زمین 
کشاورزی هر کیلوگرم 1600 تومان توسط دلالان برای صادرات خریداری 

می شود.

معاون وزیر صنعت خبر داد
افزایش تعرفه صادرات سیب زمینی 

برای کاهش قیمت در بازار

مع�اون وزیر نیرو گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته هیچ 
نگرانی از تامین برق نداریم.

محم��د بهزاد در گفت وگو با فارس افزود: میزان تولید برق کش��ور از 
ابتدای امس��ال تاکنون به 60 هزار و 507/1  گیگاوات ساعت رسیده که  
ای��ن میزان 1/94 درصد بیش از انرژی تولیدی کش��ور در زمان مش��ابه 

پارسال است.
وی ادامه داد: صنعت برق کشور آمادگی کاملی برای تامین برق پایدار 
و مطمئ��ن در پیک مصرف تابس��تان را دارد و برای تامین برق در پیک 

مصرف 46 هزار و 200 مگاوات برنامه ریزی کرده است.
بهزاد با بیان اینکه از مجموع برق تولیدی کشور از ابتدای سال جاری 
تاکنون، 56 هزار و 891/3 گیگاوات ساعت به واحدهای حرارتی و 3 هزار 
و 615/8 گیگاوات ساعت به واحدهای برق آبی اختصاص داشته گفت: در 
حال حاضر حدود 4 هزار مگاوات ذخیره برق داریم که این میزان شامل 
یکهزار مگاوات برق تولیدی نیروگاه اتمی، یکهزار مگاوات واحدهای برقابی 

و 2 هزار مگاوات نیروگاه های حرارتی است.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی در پاس��خ به این س��وال که آیا 
کاهش حجم پروژه ها در آینده مش��کلی برای صنعت برق نخواهد داشت 
اظهار داش��ت: تامین برق کشور چند سالی است که با چالشی در تامین 
رو به رو نیست و امسال نیز با برنامه ریزی های صورت گرفته پیک مصرف 

در فصل گرما را بدون چالش پشت سر خواهیم گذاشت.
جزئیات طرح خصوصی سازی سدها

همچنین سرپرس��ت معاونت  آب و آبفای وزارت نیرو با اعام شرایط 
واگذاری و پیش نیاز خصوصی سازی سدها گفت: بدون اصاح تعرفه های 

آب نمی توان انتظاری از سرمایه گذاران برای خرید سدها داشته باشیم.
علیرضا دایمی درباره مطرح ش��دن موضوع واگذاری سدها به بخش 
خصوصی برای اولین بار اظهار داشت: سرمایه گذاری، مالکیت و مدیریت 
در زمینه ایجاد و بهره برداری سدهای بزرگ و شبکه های بزرگ آبرسانی با 
حفظ حقوق تمام حقابه بران توسط بنگاه ها و نهادهای عمومی غیردولتی و 
بخش های تعاونی و خصوصی مجاز است. بدین ترتیب استفاده از روش های 
تامی��ن منابع مالی غیردولتی نظی��ر BTO جهت ایجاد و بهره برداری از 
طرح های آبی ممک��ن خواهد بود، به دلیل عدم اصاح تعرفه های بخش 
آب که یکی از چالش های پیش رو برای اقتصادی بودن سرمایه گذاری در 

حوزه سدسازی است، هنوز هیچ سدی واگذار نشده است.
وی درباره برنامه های وزارت نیرو برای ایجاد جذابیت در خرید سدها 
افزود: تا اصاح تعرفه های آب نمی توان انتظار خاصی از س��رمایه گذاران 
داشت. در این راستا یکی از پیشنهادهایی که به دولت داده شد این است 
که با توجه به اجرای قانون هدفمندی یارانه ها، اختاف قیمت تکلیفی و 
بهای تمام شده از طریق دولت به بخش آب پرداخت شود و به این ترتیب 

یک سد و تاسیسات وابسته به  واحد اقتصادی تبدیل می شود.
این مقام مسئول در وزارت نیرو ادامه داد: اگر سدی 100 میلیون متر 
مکعب آب کش��اورزی را تامین کند، فقط بخشی از هزینه بهره برداری و 
نگهداری از کش��اورز گرفته می شود )به طور مثال متر مکعبی حدود 37 
ریال(، در صورتی که براس��اس محاس��به ها قیمت تمام شده آب به طور 
متوس��ط برای وزارت نیرو بیش از 600  ریال تمام می شود. ما می گوییم 
این اختاف قیمت به بخش آب داده شود تا این سد به یک واحد اقتصادی 
تبدیل ش��ود. دایمی خاطرنشان کرد: بالاخره بایستی دولت این موضوع 

را بپذیرد تا بتوانیم برای سرمایه گذاری یک مدل اقتصادی ارائه کنیم.
سرپرس��ت معاونت آب و آبفای وزارت نیرو اظهار داش��ت: هم اکنون 
سرعت و حجم کارهای ما بیشتر شده کما اینکه در گذشته ما مرتب سراغ 
یک کیک کوچک اعتبار می  رفتیم و می خواستیم از آن سهم بیشتری را 
بگیریم )به طور مثال اصرار داشتیم به جای 35 هزار میلیارد ریال، 38 هزار 
میلیارد ریال اعتبار بگیریم یعنی 3 هزار میلیارد ریال بیشتر اما امروز با این 
سیاست ما نمی توانیم این حجم پروژه های فعال را به سامان برسانیم. لذا ما 
می گوییم سهم کیک کوچک ما را بدهید اما به ما اجازه دهید که در یک 
فضای بازتر کار کنیم و خود را محدود به صرف درآمدهای عمومی نکنیم.
دایمی تاکید کرد: در مجموع مشکل تعرفه آب و قیمت تمام شده عمل 
بازدارنده است که موجب می شود بخش آب نتواند از سرمایه گذاری ها به 
درستی استفاده کند و به همین دلیل عمده، هم  اکنون بیشتر طرح های 
بخش آب و آبفا در مدل های سرمایه گذاری طراحی و ساخت، BOO و 
BOT  با این مش��کل مواجه هستند اگرچه در بخش صنایع این مشکل 
کمت��ر وجود داش��ته و به تدریج بخش صنعت وارد س��رمایه گذاری های 
بخش آب و آبفا شده است اما در بخش تامین آب و کشاورزی این مشکل 

همچنان وجود دارد.

معاون وزیر نیرو:
مشکلی در تامین برق تابستان نیست

اشتغال در هفت سال اخیر و اینکه 
این رقم به یک میلیون نفر رسیده 
است، افزود: این میزان در دولتهای 
هفتم و هشتم 690 هزار نفر بود.

غضنفری ای��ن توضیح را نیز 
داد که در س��ال گذش��ته زمینه 
اش��تغالزایی 70 ه��زار نفر فراهم 

شده است.
وی در بخش دیگری از سخنان 
خود تع��داد پروژه های نیمه تمام 
ب��الای 20 درص��د پیش��رفت را 
در زم��ان کنونی 20 ه��زار پروژه 
اع��ام ک��رد و گف��ت: پیش بینی 
س��رمایه گذاری برای این پروژه ها 
87 هزار میلیارد تومان می باش��د 
که امکان اشتغال 675 هزار نفر را 

فراهم خواهد کرد.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
درباره ظرفیته��ای تولیدی حوزه 
صنعت از جمله خودرو نیز گفت: 
میزان تولید خودرو در س��ال 83 
حدود 960 هزار دستگاه بود که در 
سال 91 به 2 هزار دستگاه رسید.

وی درب��اره تولی��د ف��ولاد و 
محص��ولات فولادی نی��ز توضیح 
داد: میزان تولید فولاد در سال 83 
ح��دود 10 میلیون تن بود که در 
سال گذشته به بیش از 20 میلیون 
تن رسید، تولید محصولات فولادی 
نیز که در سال 91 به بیش از 31 
میلیون تن رسید در سال 83 فقط 

13 میلیون تن بود.
غضنفری از تولید بیش از 80 
میلیون تن سیمان در سال گذشته 
خب��ر داد و گفت: این حجم تولید 
در سال 83 حدود 33 میلیون تن 
بود. وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
ظرفیت س��ازی برای تولید شمش 
آلومینیوم در س��الهای گذشته را 
مورد توجه ق��رار داد و افزود: این 
حجم در سال 83 حدود 230 هزار 
تن بود و در سال گذشته به 457 

هزار تن رسید.
وی حج��م تولید مس کاتدی 
و کاش��ی و س��رامیک را در پایان 
س��ال 83 به ترتیب 190 هزار تن 
و 176 میلیون مترمربع اعام کرد 
و افزود: این ارقام در پایان سال 91 
به ترتیب به 255 هزار تن و 380 

میلیون مترمربع رسید.
غضنف��ری در ادام��ه درب��اره 
تاسیس��ات ذخی��ره ای کش��ور از 
جمله س��یلو گف��ت: این ظرفیت 
در س��ال 83 حدود 9 میلیون تن 
بود و درس��ال 91 به 16 میلیون 

تن رسید.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به تولید و سرمایه گذاری 
56 میلیون تنی فولاد در دولت های 
هفتم و هشتم گفت: این حجم با 
رشد 66 درصدی در دولتهای نهم 
و دهم به 93 میلیون تن رس��ید و 

در پایان س��ال گذشته نیز 14/8 
میلیون تن شد.

وی از رشد  150 درصدی تولید 
پتروشیمی در هفت سال اخیر خبر 
داد و افزود: این حجم در این مدت 
به 248 میلیون تن رس��ید، حال 
آنک��ه در مدت مش��ابه قبل از آن 

99 میلیون تن بود.
میزان تولید فولاد، پتروشیمی 
و سیمان در سال گذشته به ترتیب 
14/8، 42/2 و 70 میلی��ون ت��ن 

اعام شده است.
غضنفری س��پس درباره تیراژ 
تولی��د خودروس��واری و وانت در 
دولت های هفتم و هش��تم گفت: 
این رقم در آن سالها 3/3 میلیون 
دستگاه بود و در دولت های نهم و 
دهم به 10 میلیون دستگاه  رسید 
که نش��ان از رش��د 200 درصدی 

تولید دارد.
ل��وازم خانگی  ان��واع  تولی��د 
و  تلویزی��ون  یخچ��ال،  ش��امل 
ماشین لباسش��ویی نیز با توجه به 
اظه��ارات وزیر صنع��ت، معدن و 
تج��ارت در دولت های نهم و دهم 
رشد 42 درصدی را تجربه کرد و 
به 27 میلیون دستگاه رسید. این 
رقم در مدت مشابه قبل از آن 19 

میلیون دستگاه بود.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
همچنی��ن ب��ا بیان اینک��ه میزان 
معادن فعال در س��ال 93، 3600 
مع��دن بود، افزود: ای��ن تعداد در 
پایان س��ال 90 ب��ه 5 هزار معدن 
رس��ید. وی این توضیح را نیز داد 
که استخراج واقعی معادن کشور در 
پایان سال 83 حدود 156 میلیون 
تن بودکه در انتهای س��ال 90 به 

340 میلیون تن رسید.

غضنف��ری در ادامه س��خنان 
خود از رش��د 30 درصدی صدور 
پروانه اکتش��اف ب��ا 13 هزار فقره 
در دولت های نهم و دهم خبر داد 
و تصریح کرد: این تعداد در مدت 
مشابه قبل از آن به 10 هزار فقره 

رسیده بود.
پروانه ه��ای  داد:  ادام��ه  وی 
بهره ب��رداری در دولت ه��ای نهم 
و ده��م ب��ا رش��د 30 درصدی به 
ش��ش هزار فقره رسید، این تعداد 
دردولت های هفتم و هش��تم 4/6 

هزار فقره بود.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
رق��م س��رمایه گذاری های صورت 
گرفت��ه در حوزه معدن طی هفت 
س��ال گذشته را چش��مگیر اعام 
کرد و ادامه داد: این رقم با رش��د 
550 درص��دی ب��ه 3/3  ه��زار 
میلیارد تومان رس��ید، حال آنکه 
در دولت های هفتم و هشتم 500 

میلیارد تومان بود.
غضنفری در ادامه سخنان خود 
از رشد 3/5 برابری )350 درصدی( 
صادرات غیرنفت��ی در دولت های 
نهم و ده��م خبر داد و گفت: این 
میزان به 170 میلیارد دلار رسید. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت رقم 
ص��ادرات غیرنفت��ی در دولتهای 
هفتم و هشتم را 38 میلیارد دلار 

اعام کرد.
میزان صادرات  وی همچنین 
غیرنفت��ی در س��ال گذش��ته به 
احتس��اب میعانات گازی را 41/3 
میلی��ارد دلار و بدون احتس��اب 
میعان��ات گازی 32 میلیارد دلار 
عنوان داشت. غضنفری با استناد 
به آمارهای رس��می ص��ادرات با 
میعان��ات گازی در دولت های نهم 
و دهم را حدود 215 میلیارد دلار 
بیان کرد. وزی��ر صنعت، معدن و 
تجارت ادام��ه داد: میزان واردات 
در هفت س��ال اخیر 420 میلیارد 
دلار بود که نس��بت به دولت های 
هفتم و هش��تم درصد تغییر 160 
درصدی را تجربه کرد، این رقم در 
آن سال ها در مجموع 162 میلیارد 

دلار بود.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت 
تاکی��د ک��رد: در دولت های نهم و 
دهم س��هم کالاهای سرمایه ای و 

واس��طه ای در واردات رون��د رو به 
رش��د داش��ته و در مقابل واردات 
حج��م کالاهای مص��رف کاهش 

یافته است.
وی همچنی��ن گفت: صادرات 
خدمات فنی و مهندسی در هفت 
سال اخیر رش��د حدود 7 برابری 
پشت س��ر  را  درص��دی(   680(
گذاش��ته، ب��ه نحوی ک��ه از 2/7 
میلی��ارد دلار در دولت های هفتم 
و هش��تم به 21 میلی��ارد دلار در 
دولت های نهم و دهم رسیده است.
غضنفری با بیان اینکه وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت باتوجه 
به ش��رایط خاصی که کش��ور در 
س��ال گذش��ته به آن مواجه بود 
سیاستهای جدید تجاری در حوزه 
داخلی و خارج��ی را اعمال کرد،  
ادامه داد: مدیریت ارزی، مدیریت 
واردات )ایجاد گروه های کالایی(، 
مدیریت صادرات، تامین مواد اولیه 
و سیاست های نظارت و بازرسی از 

آن جمله است.
وی افزود: ایجاد مرکز مبادلات 
ارزی، مبنا شدن ارز مبادله ای در 
گمرک و بورس فروش ارز صندوق 
توسعه ملی و فروش نفت درمرکز 
مبادلات، تزریق ارزی پتروشیمی 
به بازار و تزریق ارز صادرکنندگان 
ب��ه ب��ازار از جمل��ه رویکردهای 

مدیریت ارزی بوده است.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت  
درب��اره مدیری��ت واردات و ایجاد 
گروه های کالای��ی به عنوان یکی 
از سیاس��تهای جدی��د تجاری در 
عص��ر تحریم نی��ز توضی��ح داد: 
تقس��یم بندی گروه کالایی به 10 
اولوی��ت، تخصی��ص ارز مرجع به 
اولویت ی��ک و دو و ارز مبادله ای 
به اولویت های سه تا 9، همچنین 
ممنوعیت ثبت س��فارش اولویت 

دهم از این موارد بود.
صدور  ممنوعیت  غضنف��ری، 
برخی کالاهای اساس��ی، عوارض 
صادرات��ی برای مواد اولیه صنعتی 
و آزاد ب��ودن س��ایر کالاها را جزو 
برنامه ه��ای مدیری��ت ص��ادرات 
برش��مرد و گفت: از سویی عرضه 
پتروشیمی، مس، آلومینیوم و فولاد 
با هدف تامین مواد اولیه در بورس 

نیز مدیریت شد.

مدیرعام�ل ش�رکت ملی 
حف�اری ای�ران از پیش�رفت 
بی�ش از 95 درص�دی پروژه 
حفاری فازهای 17 و 18 پارس 
جنوبی خب�ر داد و گفت: این 
پروژه نیمه نخس�ت امسال به 

بهره برداری می رسد.
حمیدرضا گلپایگانی، در مورد 
متراژ حفاری در فازهای 17 و 18 
گفت: هم اکن��ون در فاز 17، 44 
هزار و 129 متر و در فاز 18، 46 
ه��زار و 991 متر حفاری صورت 
گرفته اس��ت، به این ترتیب و در 
مجموع تاکنون بیش از 91 هزار 
متر عملی��ات حفاری در مجموع 

این دو فاز انجام شده است.
وی ب��ا بی��ان این ک��ه پروژه 
حفاری فازه��ای 17 و 18پارس 
جنوبی به ص��ورت EPD کامل 
اس��ت، افزود: این بدان معناست 
که مطالعات لازم برای شناسایی 
لایه های زمین شناسی، مهندسی 
و برنامه ری��زی حف��اری، خدمات 

فنی، تامین کالا، مواد، دستگاه های 
حف��اری و همچنی��ن مدیریت و 
نظارت بر اج��رای پروژه در تعهد 

شرکت ملی حفاری ایران است.
گلپایگانی با بیان اینکه پروژه  
حفاری فازه��ای 17 و 18 پارس 
جنوبی براساس برنامه زمان بندی 
در حال اجراس��ت، تصریح کرد: 
از مجم��وع 22 حلقه چاه در این 
دو فاز، تاکنون حفاری 14 حلقه 
چاه تکمیل شده است و 8 حلقه 
دیگر نیز با پیش��رفت بیش از 90 
درصدی در نیمه نخست امسال به 

بهره برداری می رسد.
وی تصری��ح ک��رد: عملیات 
مشبک کاری، سیمان کاری، اسید 
کاری و لوله گذاری مربوط به 14 
حلق��ه چاه فازه��ای 17 و 18 از 
سوی کارشناس��ان و متخصصان 
مل��ی حفاری به اتمام رس��یده و 

آماده بهره برداری است.
به گفته گلپایگانی، ش��رکت 
ملی حفاری ایران با داشتن تعهد، 

اخاق، روحیه جهادی و همچنین 
توان تخصصی نیروی انسانی زبده 
و کارآم��د، توانایی اج��رای تمام 
پروژه ها به صورت کلید در دست 
در بلوک های دریایی و خش��کی 
را دارد و ب��ا وج��ود تحریم ه��ای 
بین المللی، با رویکرد تقویت بخش 
خصوصی به ویژه سازندگان داخلی 
توانس��ته اس��ت قطعات حفاری 
موردنی��از پروژه ه��ا را از طری��ق 

ساخت داخل تامین کند.
ش��رکت نفت و گاز پارس نیز 
درب��اره فازه��ای 17 و 18 پارس 
جنوبی در پایگاه اطاع رسانی خود 
آورده است: توسعه فازهای 17 و 
18 میدان گازی پارس جنوبی به 
منظور تولی��د روزانه 50 میلیون 
متر مکعب گاز طبیعی، 80 هزار 
بش��که میعانات گازی و 400 تن 
گوگرد و تولید سالیانه 1 میلیون 
تن ات��ان و 1/05 میلیون تن گاز 
 LPG )مای��ع )پروپان و بوت��ان

انجام می شود.

تاسیسات فراساحلی این طرح 
از  فاصل��ه 100 کیلومت��ری  در 
ساحل عسلویه احداث می گردد؛ 
چهار س��کوی حف��اری تولیدی 
شامل 44 حلقه چاه، دو رشته خط 
لول��ه 32 اینچ دریایی انتقال گاز، 
دو خط لوله 4 اینچ انتقال محلول 
گایکول، تاسیس��ات دریایی این 

طرح را شامل می شود.
پالایشگاه س��احلی این طرح 
در زمین��ی به مس��احت تقریبی 
155 هکتار و در مجاورت فازهای 
9 و 10 پ��ارس جنوب��ی احداث 
می گ��ردد و ش��امل چه��ار واحد 
شیرین س��ازی گاز، واحد تثبیت 
میعانات گازی و مخازن ذخیره آن، 
واحد شیرین سازی و نم زدایی گاز، 
تبرید گاز و جداس��ازی گاز اتان، 
پروپان و بوتان، واحد س��ولفور و 
مرکپتان زدایی و تراکم گاز جهت 
انتقال، واحد بازیافت و دانه بندی 
گوگرد و واح��د احیای منواتیلن 

گایکول می باشد.

در نیمه نخست امسال صورت می گیرد

اتمام حفاری های فازهای 17 و 18 پارس جنوبی

* مدی��ر طرح جامع مالیاتی س��ازمان امور مالیاتی کش��ور از فراهم 
ش��دن امکان پرداخت الکترونیکی مالیات از طریق س��امانه عملیات 
الکترونیک��ی این س��ازمان خبر داد.نادر آریا اظهار داش��ت: با افتتاح 
سامانه پرداخت الکترونیکی مالیات، مودیان می توانند از تیرماه سال 
ج��اری و بعد از آن ب��دون مراجعه به واحده��ای مالیاتی و از طریق 
مراجعه به س��امانه عملیات الکترونیکی س��ازمان امور مالیاتی کشور 
نس��بت به ارائه اظهارنامه و پرداخت مالی��ات متعلقه اقدام کنند.وی 
ادامه داد: مودیان مالیاتی می توانند نس��بت به صدور قبوض پرداخت 
مالیات، چاپ قبوض )در صورت تمایل مودی به پرداخت در ش��عب 
بانکی و یا اس��تفاده از دس��تگاه های ATM( و یا پرداخت اینترنتی 
مالیات )بدون نیاز به مراجعه به بانک و یا دستگاه های ATM( و نیز 
مشاهده فهرست و وضعیت قبوض مالیاتی صادره و پرداختی خود، از 

این طریق اقدام نمایند.
* بانک مرکزی از ادغام 2 صندوق مهر وطن و نصر کردستان 
در بانک قرض الحس�نه مهر ایران خبر داد.بر این اساس شعب 
صندوق ه�ای »مهروطن« و »نصرکردس�تان« به ش�عب بانک 
قرض الحس�نه مهر ایران تغییر نام یافت و مش�تریان محترم 
می توانند پس از یک هفته به تدریج جهت تعویض دفترچه های 
س�پرده گذاری خود به بانک قرض الحس�نه مهر ایران مراجعه 
نمایند.به مشتریان صندوق های یاد شده اطمینان داده می شود، 
س�پرده های آنها محفوظ و مس�ئولیت تعه�دات آن به بانک 
قرض الحس�نه مهر ایران ک�ه از ظرفیت مالی مکفی برخوردار 

است، واگذار شده است.
* دبیر انجمن قطعه سازان با تشریح دلایل کاهش تولید خودرو و ارتباط 
آن با عرضه قطعات به خودروس��ازان گفت: واردات برخی مواد اولیه 
مورد نیاز قطعه سازان با مشکل مواجه شده و در حال حاضر بیشترین 
محدودیت در زمینه واردات قطعات   های تک است. ساسان قربانی در 
گفت وگو با فارس، اظهار داشت: یک خودرو از تعداد بی شماری قطعه 
س��اخته می شود که کافی است 5 یا 6 شرکت قطعه ساز از بین هزار 
ش��رکت نتوانند قطعات لازم را تامین کنند، در نتیجه خودرو تجاری 
نمی شود و کف کارخانه باقی می ماند. وی ادامه داد: کمبود نقدینگی، 
عدم دسترسی به ارز مبادله ای، محدودیت انتقال پول و همچنین تاثیر 
تحریم ها بر واردات برخی از مواد اولیه مورد نیاز صنعت قطعه سازی از 
جمله مشکات موجود و دلایل عدم تامین کافی قطعات برای تولید 

خودرو در کشور است.
* رئیس کل بانک مرکزی از پیش فروش 660 تا 670 هزار سکه، 
انص�راف از خرید 58 هزار س�که و تحویل 300 هزار قطعه در 
دور دوم پیش فروش بانک مرکزی خبر داد و گفت: بهتر است 
ثبت نام کنندگان برای دریافت سکه  های خود تا شهریورماه صبر 
نکنند.محمود بهمنی درگفت وگو با فارس با اش�اره به کاهش 
قیمت جهانی طلا، اظهار داش�ت،  بانک مرکزی از مدت ها قبل 
کاهش قیمت اونس و نزدیک شدن آن به 1200 دلار را پیش بینی 
ک�رده بود و به همی�ن دلیل زودتر از موعد عرضه س�که های 

پیش فروشی را آغاز کرد. 

مهدی پورهاشم


